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سرمقاله

اشتباه می زنید!
ادامه از صفحه یک

را  طرح  این  نمایندگان  اگر  حتی  بنابراین 
ذینفعانه برای خود و مسئولان تصویب می کنند 
باید به صراحت گفت که مسیر اشتباهی را طی 
اشکال  با  توسعه  ارتباطات در حال  کنند.  می 
گوناگون است و شاید تنها الگو، کره شمالی باشد 
که به عنوان یک کشور ایزوله کمتر خبری از آن 

بیرون می آید. 
نمایندگان باید توجه داشته باشند که حتی اگر 
همه راه های ارتباطی را قطع کنند و رسانه ها نیز 
همان خبرهایی را منتشر کنند که آن ها دوست 
و  بیکاری  تورم،  خود  با چشم  مردم  اما  دارند 
مشکلات اقتصادی را می بینند و می توانند درباره 
آن صحبت کنند. بنابراین کاش بهتر بود به جای 
تمرکز بر این طرح های بی حاصل، تمام توان 
خود را به کار می بستند تا برای جلوگیری از تورم 
افسارگسیخته، کاهش ارزش پول ملی، مهاجرت 
بی رویه نخبگان و مشکلات ریز و درشتی که که 
دلسوزی  مسئول  هیچ  برای  سرخاراندن  وقت 

نمی گذارد؛ راهی پیدا کنند. 

خبر

اخبار

چرا قیمت ارز افزایش یافت؟

یک عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس 
عجیب  اتفاق  چه  مگر  گفت:  اسلامی  شورای 
با وجود این همه منابع  و غریبی رخ داده که 
درآمدی و ارز حاصل از فروش نفت، قیمت ارز 
به یکباره و در بازه کوتاه مدت بالغ بر ۱۰ هزار 

تومان افزایش پیدا کرده است؟
در  ایسنا  با  گفت وگو  در  ارکانی  احسان 
خصوص چرایی افزایش نرخ ارز گفت: قرار است 
مجلس  علنی  جلسه  در  مرکزی  بانک  رئیس 
درباره علت افزایش نرخ ارز توضیح دهد؛ اکنون 
در وضعیتی هستیم که میزان فروش نفت به 
دوران اوج قبل از تحریم رسیده لذا منابع درآمدی 
حاصل از فروش نفت به طور کامل تحقق پیدا 
کرده است. از طرف دیگر درآمدهای دولت از 
مالیات هم در سقف پیش بینی شده محقق شده 
و بر اساس اظهارات مقامات دولتی مشکلی از 
لحاظ کمبود درآمد و منابع درآمدی و همچنین 

کسری بودجه وجود ندارد.
این نماینده مجلس ادامه داد: از طرف دیگر با 
حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی، فشار تحمیلی به دولت 
همین  به  ندارد  وجود  ارزی  منابع  تامین  برای 
دلیل سوال ما این است که چه عاملی باعث 
شده در یک بازه زمانی خیلی کوتاه نرخ دلار از 
۳۰ هزار تومان به ۴۰ هزار تومان برسد؟ سوالی 

که حداقل برای ما جوابی ندارد.
بانک  رئیس  توضیحات  منتظر  افزود:  وی 
مرکزی هستیم که چه اتفاق عجیب و غریبی 
رخ داده که با وجود این همه منابع درآمدی و 
ارز حاصل از فروش نفت در سقف اعلام شده 
میلیارد   ۲۰ کاهش  همچنین  و  دولت  توسط 
ارز  حذف  از  ناشی  دولت  های  هزینه  دلاری 
ترجیحی، شاهد افزایش یکباره قیمت ارز به جای 
تثبیت نرخ ارز هستیم؛ نرخ ارز در مدت کوتاه ۱۰ 
روز افزایش عجیب و غریب به میزان ۳۳ درصد 

رشد داشته است.
ارکانی در مورد اینکه آیا اغتشاشات و ناآرامی 
ها باعث افزایش قیمت دلار شده است گفت: 
باید توضیح داده شود که ناآرامی ها چه تاثیری 
در بحث ارز داشته لذا لازم است استدلال ها، 
باشد؛  پذیرش  قابل  و  علمی  تخصصی،  فنی، 
آیا قبل از ناآرامی ها در وضعیت خوبی از لحاظ 
تورمی و افزایش قیمت ها قرار داشتیم و اکنون 
چنین شرایطی را نمی بینیم یا اینکه همان زمان 
هم چنین شرایطی بود و اکنون سرعت پیدا کرده 

است؟
این عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس در 
پایان در خصوص تاثیر عملکرد مسئولان بانک 
یکی  قطعاً  گفت:  ارز  نرخ  افزایش  در  مرکزی 
از عوامل به عملکرد مسئولان بانک مرکزی بر 
می گردد؛ یکی از وظایف، اهداف و مأموریت های 
تشکیلات عریض و طویل بانک مرکزی، افزایش 
ارزش پول ملی است که وقتی نمی توانند چنین 
کاری را انجام دهند یعنی از وظایف شان کوتاهی 

کرده و قصور انجام شده است.

حکم اعدام محمد قبادلو تایید شد

دیوان عالی کشور که صبح دیروز خبر پذیرش 
از  و سامان صیدی  قبادلو  فرجام خواهی محمد 
محکومان دادگاه های ناآرامی های اخیر را منتشر 
کرده بود در خبر دیگری اعلام کرد که درخواست 
فرجام خواهی محمد قبادلو رد و حکم او تایید شده 

است.
،روابط عمومی دیوان عالی کشور اعلام کرد: خبر 
پذیرش فرجام خواهی محمد قبادلو یکی از متهمان 
اغتشاشات اخیر بدین وسیله اصلاح می گردد:  
دیوان عالی کشور ضمن رد فرجام خواهی به عمل 
آمده در پرونده محمد قبادلو، دادنامه نامبرده را 
مستنداٌ به شق الف ماده ۴۶۹ قانون آیین دادرسی 

کیفری ابرام کرد.
صیدی  سامان  خواهی  فرجام  دیگر  سوی  از 
)یاسین( از متهمان اغتشاشات اخیر از سوی دیوان 
نواقص  به  عنایت  با  و  شد  پذیرفته  کشور  عالی 
تحقیقاتی و مستنداٌ به بند ۲ شق ب ماده ۴۶۹ 
قانون آیین دادرسی کیفری پرونده نامبرده جهت 
رسیدگی مجدد  به همان دادگاه ارجاع شده است.

پژمان فر مسئولان دولت روحانی را 
تهدید به افشاگری کرد

رییس کمیسیون اصل ۹۰ قانون اساسی مجلس 
بانیان وضع موجود کمی  اسلامی گفت:  شورای 
اخلاق به خرج دهند و کاری نکنند که مجبور شویم 
برای تنویر افکار عمومی تخلفات انجام شده در 
دولت گذشته در بانک مرکزی، بخش تخصیص ارز 
و مداخلات ارزی و مسائلی که جامعه را به این 

وضع کشانده است، اعلام کنیم.
حجت الاسلام نصرالله پژمانفر در گفت وگو ایرنا 
افزود: آنچه امروز در حوزه اقتصادی اتفاق افتاده 
رونمایی از اقداماتی است که در دولت قبل صورت 
گرفته است، ما کاشته دیگران در دولت یازدهم و 

دوازدهم را درو می کنیم.
وی گفت: برداشتهای بی حد و حسابی که از 
صندوق ذخیره ارزی صورت گرفت، اینها گزارش 
اصل  کمیسیون  در  اکنون  که  است  تلخی  های 
۹۰ در اختیار بنده است و بنا نداریم به مردم این 
تخلفات را اعلام کنیم ، این مسائل را به دستگاه 
مشکلات  بانیان  اگر  ایم.  کرده  واگذار  قضایی 
در  پاسخگویی  به جای  بخواهند  امروز  اقتصادی 
مقام مدعی قرار بگیرند، برای تنویر افکار عمومی 
ناچار خواهیم شد که برخی اقدامات خلاف آنها را 

رونمایی کنیم.
به طور قطع کسانی که می  بیان داشت:  وی 
خواهند آب را گل آلود کنند از نگاه تیزبین نظارتی 
بیرون نیستند و گزارشهای بعدی که در محاکم 
برای آنها تشکیل می شود نشان دهنده عمق رفتار 

آنها در دولت گذشته است .

استیضاح وزیر صمت به کمیسیون 
صنایع ارجاع نشده است

مجلس  معادن  و  صنایع  کمیسیون   رییس 
شورای اسلامی در مورد شایعه استیضاح وزیر 
نشنیندم،  چیزی  مورد  این  در  گفت:  صمت 
استیضاحی به کمیسیون صنایع و معادن ارجاع 

نشده است.
استیضاح  شایعه  مورد  در  طاهری  مصطفی 
معدن  صنعت  وزیر  امین،  فاطمی  رضا  سید 
نشنیدم  چیزی  مورد  این  در  گفت:  تجارت  و 
معادن  و  صنایع  کمیسیون  به  استیضاحی  و 

مجلس ارجاع نشده است .
به گزارش ایرنا، طبق اصل ۸۹ قانون اساسی 
جمهوری اسلامی ایران:نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی می توانند در مواردی که لازم می دانند 
هیات وزیران یا هر یک از وزراء را استیضاح کنند، 
استیضاح وقتی قابل طرح در مجلس است که با 
امضای حداقل ده نفر از نمایندگان به مجلس 
تقدیم شود. طرح استیضاح وزیر برای بررسی 

ابتدا به کمیسیون تخصصی ارجاع خواهد شد.

ظاهراً طبق طرح جدید مجلس، افرادی که اخبار 
کذب را نشر بدهند، باید پاسخگوی تبعات سوء آن 
باشند. گفته شده که این طرح در مورد هر خبری 
که آثار سوءاجتماعی داشته باشد و موجب ضربه 
به جامعه شود، صدق می کند. منتشرکنندگان این 
اخبار اگر نتوانند جبران خسارت بکنند، باید مجازات 
شوند. محمدتقی نقدعلی، عضو کمیسیون حقوقی 
و قضایی مجلس در تشریح این طرح گفته است: 
»چارچوب هایی درباره بزرگ نمایی اخبار در این طرح 
اخبار ممکن  بزرگ جلوه دادن  در نظر می گیریم. 
است ثمرات سوء برای جامعه یا افرادی داشته باشد، 
در این صورت اشخاص سازنده آن باید پاسخگوی 

آن باشند.«
دو دلیل برای عدم نتیجه طرح

در همین رابطه و در حالی که طرح جدید مجلس 
در وضعیت فعلی، احتمالاً می تواند مانع جدیدی 
عبدی  عباس  کند،  ایجاد  خبر  طبیعی  جریان  در 
تحلیل گر مسائل سیاسی در گفت و گو با فرارو در 
توضیح می دهد:  مجلس  خصوص چنین طرحی 
از مشکلات  به روشنی می دانند که یکی  و دولت 
اساسی آنها، همین اطلاع رسانی نیم بندی است که 
در سطح جامعه و شبکه های اجتماعی وجود دارد. 
که  اساسی  رکن  دقیقا  زیرا  نمی کنند؛  هم  اشتباه 
آنان را با مشکل مواجه کرده، همین اطلاع رسانی 
محدود و البته آگاهی بخش است. به همین دلیل 
الان در تلاش هستند که به روش های مختلف مانع 
از ادامه این روند اطلاع رسانی شوند. اما به دو دلیل 
به هدف خود نمی رسند. یکی اینکه در جهان امروز 
امکان مهار جریان خبررسانی وجود ندارد. شاید در 
اما قطع  یا کنُد کنند،  بتوانند آن را محدود  نهایت 
آن بعید است و همین اندازه محدود هم برای آنان 
خطرناک است. به علاوه این اتفاق نتیجه عکس داده 
و منجر به این می شود که دروغ گسترش پیدا کند. 
دلیل دوم این است که مسدود کردن جریان خبر 
نمی تواند دردی را از آنان درمان کند. زیرا در شرایطی 
که مردم فقر و تبعیض و بی عدالتی را با چشم خود 

ببینند، نیازی به اطلاع رسانی دیگران ندارند.«
وی تاکید کرد: »به نظر من این طرح اصلا به نقطه 
اجرا نخواهد رسید، چون تبدیل به ماده قانونی واقعی 
نمی شود و هیچ یک از مولفه های یک ماده قانونی 
را ندارد. زیرا یک قانون باید هشت مشخصه داشته 
باشد. از جمله عام و بدون ابهام و تعقید باشد و 
همه از آن فهم به نسبت مشترکی پیدا کنند که این 
طرح نمایندگان فاقد این موارد است. به نظر من 
عملاً این طرح نوعی فشار ناعادلانه در قالب ماده 
و طرح قانونی است. ضمن اینکه مشکل دیگر این 
مشکل  رفع  نمی داند برای  که  است  این  مجلس 
نیاز به قانون جدید نداریم و همین الان هم قانون 
وجود دارد. قانون تشویش اذهان عمومی و اقدام 
علیه امنیت ملی هم از همین دست قوانین مبهم 
هستند که با همین اهداف تصویب شده اند. مگر با 
این قوانین توانستند جلوی جریان آزادی انتشار خبر 
را بگیرند که حالا به دنبال تصویب یک قانون جدید 

هستند؟!«
بر  »علاوه  افزود:  مسائل سیاسی  تحلیل گر  این 
این ها باید در نظر داشته باشند که حتی اگر اینترنت 

هم  باز  کنند،  جهانی  اینترنت  جایگزین  را  داخلی 
نمی توانند جریان خبر را کور کنند. مردم باز هم در 
اینترنت داخلی همین روند را ادامه خواهند داد. زیرا 
جریان اطلاع رسانی مسئله ای نیست که بتوانند به 
همین راحتی آن را مسدود کنند. مگر می شود جلوی 
دهان همه مردم را گرفت؟ واقعیت این است که 
اصلا آقایان ماجرا را اشتباه متوجه شده اند و فکر 
می کنند فقط خبر است که آن ها را زمین می زند. 
آن ها این نکته را توجه نمی کنند که عمل آن ها است 
که خبر را ایجاد می کند. یعنی حتی اگر مانع از نشر 
خبر شوید، در نهایت مردم نتایج آن عمل را لمس 

می کنند؛ بنابراین تفاوتی ایجاد نمی شود.«
طرحی با هیچ کدام از اصول حقوق جزا همخوانی 

ندارد
کامبیز نوروزی حقوقدان نیز در ارزیابی خود از 
است  این  »مسئله  کرد:  عنوان  مجلسی ها  طرح 
که مقامات کشور مثل نمایندگان مجلس هنوز به 
ماهیت فضای مجازی و رسانه های پی نبرده اند یا 
باور  درستی  به  را  این ها  خصوصیات  نمی خواهند 
کنند. همین امر باعث می شود که در مسائل مربوط 
به فضای مجازی و انواع پلتفرم ها، دستوراتی صادر 
کنند یا قوانینی بگذارند که نه تنها تاثیری ندارد بلکه 
عمدتا تبعات منفی هم دارند. البته جزئیات زیادی از 
این طرح منتشر نشده، ولی تا همینجای کار هم که 
اطلاع رسانی کردند، نه با هیچ کدام اصول حقوق جزا 

همخوانی دارد و نه با واقعیت های فضای مجازی.«
نکته  سه  حاضر  حال  »در  داد:  ادامه  وی 
است.  منتشر شده  طرح  این  جزئیات  درخصوص 
اخبار  منتشرکنندگان  مجازات  خصوص  در  یکی 
کذب است. این در حالی است که در قانون مجازات 
اسلامی بخش تعزیرات و مجازات های بازدارنده، در 
ماده ۶۹۸ جرمی تعریف شده به نام »نشر اکاذیب«. 
یعنی هرکسی خبر دروغی را به قصد تشویش اذهان 
عمومی یا وارد کردن ضرر به دیگران منتشر کند، 
مشمول این قانون مجازات می شود. حالا این اقدام 
اخبار در  از روش مختلف مثل  مجرمانه می تواند 
رسانه ها و اظهار نظر ها در شبکه های اجتماعی انجام 
افزایش  بنابراین ما نیازی به قانون جدید و  شود؛ 

»تورم قانون« نداریم.«
او افزود: »نکته بعدی در این طرح مسئله تاثیر 
»سوءاجتماعی« است. یعنی می گویند اگر خبری 
باشد،  داشته  سوءاجتماعی  آثار  که  شود  منتشر 
حتی اگر کذب هم نباشد، باید مجازات شود. خب 
این چه معنی می دهد؟! اینکه اصلا ارزش و وزن 
حقوقی ندارد. اصلا آثار سوءاجتماعی به چه معنا 
است؟ زیرا مشخصا این اصطلاح یک مفهوم کلی و 
بسیار کش دار است که به بهانه آن می توان بخش 
را  اجتماعی  و  فردی  آزادی های مشروع  از  بزرگی 
از بین برد یا محدود کرد. زیرا اینگونه قانون مورد 
نظر عملا دستاویزی می شود که هرزمان بخواهند، 

منتقدان و مخالفان را ساکت کنند و تحت تعقیب 
قرار دهند.«

این حقوقدان ادامه داد: »یکی دیگر از مواردی که 
این طرح آمده، این است که گفته اند بزرگ نمایی 
به  آن  از  یعنی  اخبار هم جرم محسوب می شود. 
این هم  یاد شده است.  عنوان یک فعل مجرمانه 
مانند مسئله »سوءاجتماعی«، مبهم است. یعنی از 
این مورد هم می توانند به عنوان دستاویز استفاده 
کنند. اصلا بزرگنمایی خبر به چه معنا است؟ خبر 
یا راست است یا کذب. اگر کذب است که در همان 
مورد اول به آن اشاره کردیم. ولی اگر صحت دارد، 
بزرگنمایی دیگر معنا و مفهوم ندارد و نمی توانید آن را 

یک اقدام مجرمانه تلقی کنید.«
وی تاکید کرد: »در مجموع بخشی از این طرح که 
عملا معنا و مفهوم ندارد و بخش دیگر هم صرفا به 
نوعی افزایش »تورم قانون« است. این تورم قانون 
در ایران ناشی از چند عامل است. یکی ناکارآمدی 
اینکه  دلیل  به  یعنی  است.  مسئولان  و  مدیران 
مسئولان نمی توانند به درستی قانون را اجرا کنند، 
بهانه می آورند که قانون ضعیف است یا وجود ندارد؛ 
لذا به سمتی می روند که یک قانون جدید تصویب 
نظام  از  درست  شناخت  عدم  دیگر  دلیلی  کنند. 
اجتماعی، اقتصادی و سیاسی و فرهنگی کشور است 
که باعث می شود، مداوم قوانین جدید تصویب کنند 

که حتی قابلیت اجرا هم ندارند.«

رفت؛  خواهد  مجلس  به  امروز   ۱۴۰۲ بودجه  می شود  گفته 
بودجه ای که هم اکنون این نگرانی را در شرایط تورم بالای ۴۰ درصد 
برای اقتصادیون ایجاد کرده که آیا کسری بودجه را عمیق تر خواهد 
کرد یا دولت تصمیمی جدی برای حل این مصیب بودجه ای خواهد 

داشت. 
در این رابطه وحید شقاقی شهری، اقتصاددان و استاد دانشگاه در 
خصوص ارسال دیرهنگام لایحه بودجه به مجلس توضیح می دهد:  
این است که  بودجه مهم نیست، مهم  یا زود لایحه  ارسال دیر 
لایحه ای به مجلس برود که حداقل کسری را داشته باشد و مثل 
لایحه ۱۴۰۱ نباشد که کسری بالایی داشته و عملا غیرواقع بینانه بوده 

و مشکلات عدیده ای ایجاد کرد که مهم ترین آنها تورم بود. با توجه 
به این که لایحه بودجه هنوز به مجلس نرفته، نمی توانیم درباره 
محتوای آن صحبت کنیم، ولی تمام امید ما این است که لایحه ای 
تدوین شده باشد که کسری حداقلی را برای سال آینده در پی داشته 
باشد، چون امسال تورم در کشور اعداد بالایی را ثبت خواهد کرد و 

احتمالا به نزدیک ۵۰ درصد خواهد رسید.
روز  که  لایحه ای  اگر  می افزاید:  خبرآنلاین  با  گفت و گو  در  وی 
یک شنبه به مجلس می رود، حداقل ها را نداشته باشد، می تواند 
برای همین سه ماه پایان سال هم التهاب را بیشتر کند. به هر حال 
وقتی فعالان اقتصادی لایحه بودجه را بررسی کنند، متوجه خواهند 
شد که برای سال آینده، یک بودجه مقاوم و واقع بینانه هست یا 
خیر. اگر احساس کنند که لایحه بودجه برای سال آینده با کسری 
بالایی همراه است، می تواند دوباره یک موج افزایش انتظارات تورمی 
را در پی داشته باشد و علامت منفی را به اقتصاد ارسال کند.مفهوم 
کسری بودجه این است که وقتی درآمدهای پایدار را با هزینه های 
پایدار مطابقت می دهید، مجبور می شوید اموال بفروشید یا اوراق 
برای  اموال  فروش  یا  اسلامی  مالی  اوراق  انتشار  کنید.  منتشر 
هزینه های جاری، مصداق کسری بودجه است. برای مثال، یک فرد 
با خانواده اش به رستوران می خواهد برود و پول ندارد. بنابراین فرش 
زیر پای خود را می فروشد یا از برادر یا خواهر خود قرض می کند تا 

با خانواده اش به رستوران برود. 
بر این اساس، زمانی ما می توانیم بگوییم دولت کسری بودجه 
پایدار را  پایدار و مطمئن، کفاف هزینه های  ندارد که درآمدهای 
بدهد. ما هزینه های جاری را فقط باید با درآمدهای پایدار و به 
خصوص مالیات پوشش دهیم. اگر دولت می خواهد اوراق منتشر 
کند یا اموال بفروشد، فقط برای بودجه عمرانی باید هزینه شود. 

یعنی خط قرمز کشور برای فروش اموال یا انتشار اورق، فقط برای 
بودجه عمرانی است. در کشور ما نباید اموال را فروخت و با پول آن، 
هزینه های جاری را پرداخت کرد. با پول انتشار اوراق که نباید حقوق 

کارمندان را پرداخت. 
شقاقی شهری در ادامه می افزاید: ما تا زمانی که لایحه بودجه 
را ندیدیم، نمی توانیم قضاوت کنیم. باید اجازه دهیم لایحه بودجه 
منتشر شود و به پیشواز تحلیل بودجه نرویم. از سوی دیگر یکی از 
مهم ترین ریشه های تورم نیز باید بپذیریم که کسری بودجه هایی 
است که دولت ها ایجاد می کنند. بر این اساس، اگر کسری بودجه 
همچنان برای سال آینده تداوم پیدا کند، دوباره گرفتاری از حیث 
تورمی بالا را باید منتظر باشیم که البته از توان یک ملت خارج است.
ما باید به یاد داشته باشیم که سال آینده امکان دارد که دیگر 
درآمد نفتی بالا را نداشته باشیم، چون احتمالا قیمت نفت در سال 
آینده به کمتر از ۷۰ دلار خواهد رسید. بر این اساس، احتمال این که 
تحریم ها همچنان ادامه پیدا کند، وجود دارد، بنابراین ما نمی توانیم 
منظر  این  از  کنیم.  باز  ویژه  نفتی حساب  درآمدهای  منبع  روی 
می خواهم بگویم دولت هر لایحه ای را هم که می خواهد به مجلس 
بفرستد، باید مبتنی بر درآمد واقع بینانه مالیات و درآمد واگذاری 

بنگاه ها باشد.
توصیه من این است که از فروش اموال یا از درآمدهای ناپایدار 
نمی شود برای هزینه پایدار عملا خرج کرد. یعنی هزینه پایدار، 
درآمد پایدار می خواهد. می شود برای هزینه های موقتی از درآمد 
موقتی استفاده کنیم. من امسال دیدم که برای مثال، می خواستند 
حقوق اعضای هیات علمی دانشگاه ها را افزایش بدهند؛ این به 
عنوان یک هزینه پایدار بود. اما محل تامین آن را فروش اموال 
گذاشته بودند. من گفتم که با فروش اموال که نمی توان یک هزینه 

تبعات طرح جدید نمایندگان در گفت وگو با کارشناسان بررسی شد

جرم انگاری برای انتشار خبر!
این روزها نمایندگان مجلس بیش از هر زمان دیگری برای مدیریت اوضاع یا بازگشت به شرایط عادی، فعال شده و طرح هایی را برای تبدیل شدن به قانون 
ارائه می کنند. در جدیدترین نمونه، روز سه شنبه گذشته اخباری پیرامون طرح نمایندگان مجلس برای نظارت هر چه بیشتر بر نشر اخبار منتشر شده است.

هشدار درباره بودجه ۱۴۰۲همزمان با تقدیم لایحه بودجه به مجلس بررسی شد
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وزیر کشور با اشاره به آمار نرخ باروری گفت: اکنون در بحران جمعیتی قرار 
داریم و در تحلیل های جمعیتی دچار یک اشتباه بزرگ شده ایم.

احمد وحیدی روز گذشته در مراسم گرامیداشت روز ملی ثبت احوال)سوم دی 
ماه( و رونمایی از پایگاه اطلاعات خانوار و برخی طرح های هویتی کشور با اشاره 
به روز ملی سازمان ثبت احوال افزود: باید در گذشته تحلیل های درست جمعیتی 
ارائه می شد تا الان با این بحران مواجه نباشیم و هشدار به موقع داده نشد و ما 
زمان زیادی را در این مورد از دست داده ایم و باید تلاش های زیادی انجام دهیم 

که این بحران جمعیتی را جبران کنیم.
وزیر کشور ادامه داد: سازمان ثبت احوال باید تحولات جمعیتی را پایش کرده 
و به دستگاه های مختلف این تحلیل ها را ارائه دهد تا دستگاه های تصمیم گیر 

براساس تحلیل ها برنامه ریزی و سیاستگذاری داشته باشند.
وحیدی اظهارداشت: سازمان ثبت احوال از نظر قدمت یک سازمان قدیمی 
است اما از نظر کارکرد یک سازمان به روز است سازمان ثبت احوال با سن بیش 
از یکصد سال با بکارگیری فناوری های روز، همگام با تحولات روز یک سازمان 

پیشرو است.
باید یک سازمان پیشرو دانش  ادامه داد: سازمان ثبت احوال همواره  وی 
بنیان و بهره ور با توجه به موقعیت های خود باشد؛ کارکردهای سازمان ثبت 
احوال بسیار ارزشمند است؛ اصولا اطلاعات جمعیتی برای هر کشور از اطلاعات 
زیربنایی و مهم محسوب می شود و اگر آمایش سرزمین را یک رکن مهم برای 

همه تحولات و پیشرفت و توسعه درنظر گیریم، یک رکن مهم این آمایش، مقوله 
جمعیت است که در سازمان ثبت احوال شکل می گیرد و هر برنامه ای که به 

مسائل هویتی مربوط می شود در سازمان ثبت احوال انجام می شود.
وحیدی با اشاره به پایگاه سببی و نسبی ثبت احوال گفت: شناسایی ریشه های 
هویتی و تاریخی ما بسیار مهم است و در سازمان ثبت احوال شکل می گیرد. 
در این سازمان، ریشه های تاریخی و هویتی افراد شکل می گیرد و امیدواریم 
بتوانیم از این طریق به گذشته های دورتر هم برگردیم بنابراین این مرکز هویتی 
بسیار حائز اهمیت است که ما را به تاریخ می برد و گذشته ها را می تواند برای 

ما روشن کند.
مهاجرت، هرم جمعیتی را نامتوازن کرد

وزیر کشور با اشاره به مسئله مهاجرت گفت: برخی از این مهاجرت ها ممکن 
است لازم باشد اما بخشی از مهاجرت ها ضروری نیست؛ از جمله مهاجرت از 
روستا به شهرهای کوچک و از شهرهای کوچک به شهرهای بزرگ و از آنجا به 
کلانشهرها و ما اکنون با هرم جمعیتی نامتوازن روبرو هستیم و این تحلیل ها باید 
در گذشته انجام می شد تا با مشکل هرم جمعیتی نامتوازن روبرو نباشیم. این 

تحلیل ها می تواند سیاست های کلان کشور را تحت تاثیر قرار دهد.
وی تاکید کرد: معتقدم باید اطلاعات هویتی هر فرد با اطلاعات مکان محور 

فرد همراه باشد.
وزیر کشور خاطرنشان کرد: بسیاری از قوانین دیگر هم برای اجرای صحیح، 

نیازمند اطلاعات دقیق سازمان ثبت احوال است. به طور مثال تشویق هایی برای 
فرزندآوری در شهرهایی با نرخ باروری دو و نیم و اجرای این مشوقات موکول 
بود به اطلاعات سازمان ثبت احوال که اکنون این اتفاق در مدت زمان کوتاه 

افتاده است.
وی ادامه داد: سازمان ثبت احوال با آحاد مردم ارتباط دارد و از سوی دیگر 
یک سازمان حکومتی است و شاید یکی از مردمی ترین سازمان ها، سازمان 

ثبت احوال است.
تعداد افراد دارای تابعیت مشکوک  زیر ۱۰۰ هزار نفر است

وزیر کشور در حاشیه این مراسم در جمع خبرنگاران با بیان اینکه تعداد افراد 
دارای تابعیت مشکوک زیر ۱۰۰ هزار نفر است، گفت: قرار بر این است که 

سازمان ثبت احوال به این افراد به طور موقت کارت شناسایی و هویت دهد.
وحیدی درباره اقدامات سازمان ثبت احوال برای افراد فاقد اوراق هویتی افزود: 
با توجه به اینکه در مورد ایرانی بودن یا نبودن این افراد محل تردید وجود دارد و 
باید مراحلی طی شود و ممکن است این فرایند طولانی باشد؛ بنابراین قرار بر این 
شد که سازمان ثبت احوال به این افراد به طور موقت کارت شناسایی و هویت 
دهد تا کارهای روزمره آنها برای دریافت خدمات دچار مشکل نشود تا در زمان 
مناسب با قطعیت یافتن هویت ایرانی آن ها، شناسنامه و کارت ملی برای این 

افراد صادر شود.
براساس گزارش خبرنگار ایرنا، در این مراسم از با حضور وزیر کشور از »کارت 

شناسه« افراد فاقد شناسنامه رونمایی شد و به چند نفر از این افراد کارت شناسه 
تحویل داده شد همچنین رونمایی و افتتاح پایگاه اطلاعات خانوار )روابط سببی 
و نسبی ( و رونمایی از سامانه تشخیص چهره سازمان ثبت احوال و ایجاد اداره 
کل امنیت فناوری اطلاعات و فضای مجازی این سازمان از دیگر برنامه های 

امروز بود.

وزیر کشور در مراسم روز ملی ثبت احوال: 
در تحلیل های جمعیتی دچار یک اشتباه بزرگ شده ایم
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